
1. ВВЕДЕНИЕ

При род ный газ — энер го но си тель XXI�го сто ле -
тия. По э то му мно гие ком па нии уде ля ют серь ёз ное
вни ма ние соз да нию обо ру до ва ния для раз лич ных тех -
но ло ги чес ких про цес сов, ос но ван ных на эф фек тив -
ном ис поль зо ва нии при род но го га за (ПГ). 

Эти тен ден ции сти му ли ру ют раз ра бот ку, из го тов -

ле ние и ис поль зо ва ние по доб но го обо ру до ва ния в
Рос сии, Ук ра и не и др. стра нах СНГ. При его вы пус ке
ори ен ти ру ют ся на обес пе че ние обо ру до ва ни ем всей
струк ту ры про из во д ства и при ме не ния комп ри ми ро -
ван но го при род но го га за (КПГ). Пот ре би те ли КПГ —
раз лич ные транс по рт ные сред ства, нап ри мер, лег ко -
вые и гру зо вые ав то мо би ли, ав то бу сы, карь ер ные са -
мос ва лы и сельс ко хо зяй ствен ная тех ни ка. 
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ОБСУЖДАЮТСЯ АКТУАЛЬНЫЕ ПРОБЛЕМЫ 
ПРОИЗВОДСТВА И ИСПОЛЬЗОВАНИЯ КПГ И СПГ

В Одес се 2428 мая 2010 г. был про ве дён IIIий меж ду на род ный се ми нар по проб ле -
мам по вы ше ния эф фек тив нос ти и бе зо пас нос ти сис тем про из во д ства комп ри ми ро -
ван но го (КПГ) и сжи жен но го (СПГ) при род но го га за. Про ве де ние се ми на ра по этим
ак ту аль ным проб ле мам обус лов ле но тем, что ме жот рас ле вая струк ту ра раз ра -
бот ки, соз да ния и ис поль зо ва ния сис тем про из во д ства КПГ и СПГ нуж да ет ся в ин -
фор ма ци он ной и тех ни чес кой под де рж ке. В ра бо те се ми на ра при ня ли учас тие 60
спе ци а лис тов, предс тав ляв ших бо лее 40 предп ри я тий, фирм и на уч ноис сле до ва -
тельс ких инс ти ту тов раз ных от рас лей про мыш лен нос ти из 7 стран ми ра. Участ -
ни ки се ми на ра прос лу ша ли 25 док ла дов, от но ся щих ся к ука зан ным проб ле мам.
Крат ко из ла га ет ся со дер жа ние выс туп ле ний, уде ля ет ся вни ма ние ря ду ак ту аль -
ных воп ро сов. Все участ ни ки се ми на ра по лу чи ли сер ти фи ка ты о по вы ше нии ква ли -
фи ка ции. По ито гам ра бо ты се ми на ра при ня та ре зо лю ция. В ней от ра же ны вы во ды
и ре ко мен да ции по об суж дав шим ся на се ми на ре проб ле мам. Се ми нар про шёл ус пеш но
и с вы со кой ак тив ностью его участ ни ков. 
Клю че вые сло ва: При род ный газ. Мо тор ное топ ли во. Ав то мо биль ная га зо на пол -
ни тель ная комп рес сор ная стан ция (АГНКС). Комп рес сор. Комп ри ми ро ван ный при -
род ный газ (КПГ). Сжи жен ный при род ный газ (СПГ). Кри о ген ная ём кость. СПГус -
та нов ка. Би о газ. Во до род. Шахт ный газ. Кри о ген ная ар ма ту ра. Комп рес сор ная
стан ция. Бе зо пас ность. 

G.K. Lavrenchenko

ACTUAL PROBLEMS OF CNG AND LNG PRODUCTION AND USING ARE BEING DISCUSSED

On 2428 May, 2010 the IIIrd International workshop on the problems of efficiency and
safety increase of  compressed (CNG) and liquefied (LNG) natural gas production systems
was held in Odessa. The workshop on these core issues is caused by the need of interindus-
try development, creation and use structure of CNG and LNG production systems in infor-
mation and industrial support. In the workshop took part 60 specialists who were intro-
duced by more than 40 companies, firms and research scientific institutes of different indus-
trial branchies from 7 countries of the world. The workshop participants have heard 25
reports concerned to the specified problems. Report content is given shortly, actual issues are
paid special attention to. All workshop participants were given the higher qualification cer-
tificates. As a result the resolution was accepted in the end of the workshop. It reflected all
conclusions and recommendations on discussed problems of the workshop. The workshop
was successfully held with high activity of its  participants.
Keywords: Natural gas. Motor fuel. Automobile gasfilling compressor station. Compressor.
Compressed natural gas (CNG) Liquefied natural gas (LNG).Cryogenic tank. Biogas.
Hydrogen. Mine gas. Cryogenic armature. Compressor station. Safety.


